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Y de los autónomos ni hablar, ¿no, señor conseller? La 
izquierda los castiga desde que se levantan hasta que se 
acuestan. Los castigan cuando encienden la luz de su nego-
cio pagando las tarifas más altas de la Unión Europea. Los 
castiga cuando cogen el coche con unas tasas y unas tarifas 
y unos peajes que prometieron suprimir. Los castigan con 
impuestos y cuotas que no dejan de subir. La última noticia, 
ese 20 % que van a subir las cuotas a los autónomos.

Señor conseller —y finalizo—, su modelo, el comunista y tras-
nochado, es el que anula la iniciativa de los jóvenes y los 
convierte en rehenes de las becas y de los bonos electorales . 
El modelo de libertad del PP es exactamente lo contrario, el 
de bajar impuestos, atraer inversiones, generar oportunida-
des para hacer jóvenes libres que puedan trabajar, empren-
der, innovar y tomar las riendas de su propio futuro.

Muchas gracias . (Aplaudiments)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, senyoria .

Contestarà el conseller a la qüestió plantejada.

Quan vosté vulga, conseller.

El senyor conseller d’Economia Sostenible, Sector 
Productius, Comerç i Treball:

Gràcies, president .

Mire, senyor diputat, amb nosaltres millor, amb el Botànic 
millor . I ara li posaré també algunes dades . Mire, en l’anterior 
crisi, ací al nostre territori, concretament en 2013, on crec 
que vosté estava a l’IVAJ, és a dir, defensava els joves, 45 % 
d’atur. En aquestos moments, 32 % d’atur.

Què feien vostés pels joves en aquell moment? Doncs 
resulta que crec que els joves havien d’agafar algun avió per 
a anar-se’n a algun lloc i poder viure . I poder viure . Vull dir, 
i què van fer? Abraçar de bon gust l’austeritat, les retalla-
des. Eixes eren les perspectives que vostés concedien a la 
joventut.

Vol qui li explique què feia vosté o què feien vostés amb el 
Pla de garantia juvenil? La gestió més nefasta de la demo-
cràcia. La gestió més nefasta de la democràcia.

I vaig a dir-li una altra cosa. Vosté pregunta per Labora i fa 
un totum revolutum, com sol ser habitual, per a no parlar de 
Labora i, a més a més, parlar de competències que igual són 
d’ací, d’allà o de més enllà. Per tant, a mi m’agradaria que se 
centrara .

I parlem d’ocupació. Parlem d’ocupació, no parlem directa-
ment d’allò que fem per a generar formació per a l’ocupació. 
Diferencie-ho d’una vegada per totes. Què estem fent 
des de la Generalitat? Doncs mire, estem apostant des del 
primer moment per la reindustrialització del nostre terri-
tori, que vostés van desfer totalment. Van deslocalitzar tot 

el sector productiu que teníem en el nostre territori. I ara 
estem pagant-ho . Ara estem pagant-ho .

I nosaltres estem treballant per relocalitzar les nostres 
empreses. Perquè que una cosa tan diminuta ara ens haja 
pogut posar en el cap eixa essència i necessitat en la gestió, 
doncs em sembla que vostés tenien molt poca visió del que 
havia de se generar benestar i cohesió social en un territori. I 
això estem treballant-ho .

Estem treballant en innovació, innovació productiva i orga-
nitzativa. Sap quan estaven en quin lloc aquest territori 
estava en l’àmbit de la innovació en Europa? Estàvem en el 
128 lloc en el 2014. Sap en quin estem ara, i gràcies a les 
inversions públiques en innovació d’una manera decidida per 
part d’este govern? Estem en el 68. El que passa és que això 
no es publica . Això no apareix . Estem en el 68 i això s’ha de 
posar en valor .

Estem apostant en una situació com la que tenim ara també 
per l’economia circular . Reciclar és important . I, a més, a 
més, avançant-nos als problemes competitius que tenim en 
aquest territori, com és, per exemple, que tenim problemes 
amb les matèries primeres, amb els fletes. I nosaltres estem 
ahí, treballant en la innovació. I estem treballant contínua-
ment en el reciclatge .

Energies renovables, fonamental també per a diversifi-
car la nostra economia . Aposta a l’autoconsum, aposta a les 
CEL, energia distribuïda, proximitat, democràtica, participa-
tiva. Això és el que estem fent per a crear ocupació, per a que 
l’empresariat, que és qui contracta, contracte i genere ocupació 
digna, estable i de qualitat en este territori, cosa que vostés no 
han fet mai. I han tingut moltes oportunitats de fer-ho. Vostés 
l’únic que feien era desfer ocupació de manera contínua.

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, conseller .

I finalitzarem el punt i el Ple amb la pregunta que formula la 
il·lustre diputada Ana María Cerdán al conseller d’Economia 
Sostenible .

Quan vosté vulga, senyoria.

La senyora Cerdán Martínez:

Gracias, señor presidente .

Señorías, buenos días .

Señor Climent, teniendo en cuenta el aumento de los costes 
energéticos en la industria y su influencia negativa en toda la 
actividad económica de nuestra Comunidad Valenciana, ¿qué 
medidas tiene previsto adoptar el Consell para contrarrestar 
esta subida?

Muchas gracias .



Número 85  ¦  21-10-2021 Pàg. 4551

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, senyoria .

Contestarà el conseller .

El senyor conseller d’Economia Sostenible, Sectors produc-
tius, Comerç i Treball:

Gràcies, senyor president .

Senyora diputada, doncs seguir fent allò que és competèn-
cia nostra, de la Generalitat, i que estem fent des de la legis-
latura anterior, com és desenvolupant el model econòmic 
en l’àmbit de l’energia, potenciant l’autoconsum, impulsant 
de forma decidida les energies renovables i consolidant la 
cultura de l’estalvi i l’eficiència energètica.

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, conseller .

Acabarà de formular la pregunta la diputada Ana María 
Cerdán des del faristol.

Quan vosté vulga, senyoria.

La senyora Cerdán Martínez:

Gracias, presidente .

Señor Climent, ¿y todo eso para cuándo? Porque la factura sube 
y sube y sube y sube el gas y sigue subiendo y los empresarios 
cada vez pueden pagar menos y los autónomos cada vez están 
más agobiados. Las pymes, el comercio de la esquina, la panade-
ría, la peluquería. ¿Todo eso para cuándo, señor Climent?

Si tenemos claro que el 50 % del recibo son impuestos, ¿de 
qué forma pueden ayudar ustedes a todo esto que está 
pasando? Desde luego, ustedes nunca defraudan. ¿Sabe 
cuál es el comentario que más se escucha en estos momen-
tos en la calle desde hace cuatro o cinco meses? Bueno, no 
se preocupe, ya se lo digo yo, que está usted muy ocupado 
para bajar a la calle y enterarse en primera persona. «¿A 
quién le repercuto yo toda esta subida? ¿Cómo voy a conse-
guir pagar todos los impuestos que tengo este mes? ¿Quién 
me lo va a dar a mí? ¿Cómo puedo repercutirme todo esto 
que estamos pagando de más?»

Claro, a perder siempre el mismo, sobre todo los hostele-
ros, que es lo que nos están diciendo en este momento: 
«Siempre nos toca perder a los mismos .» Y ya no es una 
pregunta, señor Climent. Por desgracia, ya se ha convertido 
en un gran lamento, un duro lamento .

Usted sabe que la única salida que tienen estos sectores 
en estos momentos  Sobre todo, el de autónomos, el de 

pequeños, el de la hostelería, restaurantes pequeños etcé-
tera, etcétera .

¿Sabe cuál es la única salida a la que se enfrentan en este 
momento? Al cierre. Los pequeños se enfrentan al cierre 
y los grandes se enfrentan a ver dónde se van a llevar las 
empresas para que tengan que pagar menos todos los 
meses. Así, flaco favor se le va a hacer a la empresa valen-
ciana, a la industria valenciana .

Realmente, señor Climent, ¿cuáles son esas soluciones? 
Independientemente de lo que me acaba de decir de la energía y 
tal, ¿cuáles son? ¿Qué se le ocurre en este momento que podría 
ofrecerles a los empresarios y a los autónomos? ¿Que suban los 
precios de lo que están haciendo, de los servicios? La peluquera 
que suba, el pastelero que suba, el pan que también suba.

¿Sabe que uno de los mayores problemas con los que nos 
vamos a enfrentar van a empezar a ser las residencias de 
ancianos, los hospitales? El señor Soler se va a encontrar 
ahora con los presupuestos para el año que viene, que va a 
tener que poner todo ese incremento que tenemos en este 
momento . ¿Cuál va a ser?

¿Tiene algún plan serio para la industria de cualquier sector? 
Porque en este momento la industria del calzado, por ejem-
plo, agravada su situación con el tema de los aranceles, lo 
tiene muy difícil con la subida del recibo de la luz. ¿Qué nos 
puede decir al respecto? ¿Qué les puede decir a esos empre-
sarios al respecto? ¿Qué le puede decir al comerciante, 
como le he dicho antes, al hostelero, al panadero, al pelu-
quero, a los autónomos?

Cuando vuelvan los trabajadores que todavía quedan en el 
ERTE, ¿de dónde van a sacar el dinero? ¿O los van a seguir 
manteniendo en el ERTE? ¿Qué piensan hacer ustedes con 
el problema que tenemos del recibo de la luz?

Gracias por su atención, señor Climent. (Aplaudiments)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies .

I amb esta pròxima resposta, finalitzarem el punt 12 i finalit-
zarem també el treball d’este Ple .

El senyor conseller d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball:

Gràcies, senyor president .

Senyora Cerdán, m’encantaria ser ministre, ministre del 
govern central, perquè està claríssim que vosté el que plan-
teja és qüestions de competències del govern central. I crec 
que vosté el que està intentant fiscalitzar és la gestió del 
govern de la Generalitat o bàsicament, en este cas, de la 
conselleria d’economia sostenible .

I després, em sap greu dir-li el que vaig a dir-li, però jo crec que 
vosté hauria de portar el seguiment de què és el que estem 
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fent des de la conselleria, perquè cada vegada que l’escolte ací 
sembla ser que no el porta, per deixar-ho aixina de fi.

A mi m’agradaria tenir més competències de les que tinc, 
inclús totes les possibles per a governar este territori, però 
jo li he de dir que sols en 2021 en allò que és competèn-
cia nostra respecte a energia hem mobilitzat 193 milions 
d’euros en dues línies bàsiques, per a que ho sàpia.

En matèria d’estalvi i eficiència energètica, 127,3 milions 
d’euros, on destaquem el programa d’ajudes a l’eficiència 
energètica, amb un pressupost de 30,3 milions d’euros, on 
l’objectiu és fomentar l’estalvi i l’eficiència energètica al 
sector industrial .

Ajudes a l’eficiència energètica en explotacions agrope-
cuàries, 2.380.000 euros. Programa de rehabilitació ener-
gètica d’edificis, dotat amb 32 milions i mig d’euros, amb 
l’objectiu de donar un impuls a la sostenibilitat en l’edificació 
mitjançant instal·lacions de generació tèrmica basada en 
fonts renovables com la biomassa o la geotèrmia.

Els programes Moves I, II i III per a fomentar l’adquisició de 
vehicles elèctrics i la implantació d’infraestructura de recàrrega 
i inversions en mobilitat sostenible amb un pressupost de 55 
milions d’euros .

I la segona línia, impuls de l’autoconsum i les renovables, 
amb un pressupost de 65,7 milions d’euros, amb un finança-
ment bla destinat a empreses, ajuntaments i entitats públi-
ques i privades, amb una dotació d’11 milions i mig, als 
quals se sumen els quasi dos milions i mig del fons de 
compensació del Pla eòlic destinat a l’impuls d’aquest tipus 
d’instal·lacions .

I dos milions per al foment de les comunitats energètiques 
locals, una aposta per democratitzar el sistema energètic i 
fer-lo més just i sostenible.

Així mateix, estem intensificant l’ús de totes les tecnologies 
d’aprofitament de les energies renovables per a l’ús elèctric, 
com l’energia eòlica, hidràulica, biomassa, solar fotovoltaica i 
solar termoelèctrica amb dos milions d’euros .

També amb fons provinents del ministeri, tenim el programa 
d’autoconsum i emmagatzematge darrere del comptador 
amb un pressupost de 48 .720 .000 euros .

I un detall, senyoria, senyories, la inversió en matèria d’energia 
any rere any ha anat augmentant de manera quasi exponencial. 
Hem passat de 8,9 milions en 2015 a 124,7 en 2021, un 1.300 % 
més, perquè veja que sí que estem fent moltes coses en energia.

I continuarem el camí en el 2022. Augmentarem les ajudes 
als projectes d’autoconsum energètic renovable, reforçant 
les línies amb fons del pla de recuperació, transformació i 
resiliència amb més de quaranta-set milions d’euros i, a més, 
amb un finançament del Next Generation EU tindrem fins 
a 30 milions per al desenvolupament de les energies reno-
vables tèrmiques en processos industrials i d’altres sectors 
productius, calor i fred, al sector serveis i l’impuls del biogàs.

Com pot veure, podria encara afegir-ne més. Les actuaci-
ons que impacten en la reducció de costos energètics i en 
la millora dels nostres sectors productius estan en el nostre 

dia a dia. És més, equilibrarem costos si som capaços de 
transformar el model energètic –democratitzar-lo és essen-
cial– així com l’aposta per a la gestió distribuïda i de proxi-
mitat. Eixes són les nostres línies de treball, en les quals 
estem treballant anant, fins i tot, contracorrent des del 2015 
i poquet a poquet estan donant els seus fruits. Allò que ens 
competix estem fent-ho i estem fent-ho molt bé.

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, conseller .

Senyories, i amb esta última resposta sobre energies hem 
acabat el ple amb energia. I els he de dir que han fet vostés 
un bon treball .

És closa la sessió.

(S’alça la sessió a les 13 hores i 32 minuts)

D’acord amb l’article 18.2 del Reglament de les Corts 
Valencianes, s’indiquen les senyories assistents a la sessió:

Aguirre Larrauri, José Luis 
Àlvaro Cerezo, Mònica 
Arques Cortés, Vicent 
Arquillos Cruz, Luis  
Bachero Traver, Belén 
Barceló Chico, Ana 
Barrachina Ros, Miguel 
Bastidas Bono, Elena María 
Bellver Casaña, Jorge 
Besalduch Besalduch, Ana 
Blanch Marín, Ernest 
Blanes León, Estefania  
Bravo Sanestanislao, Gabriela 
Caballero Montañés, Juan Carlos 
Cabedo Laborda, Cristina  
Calvo Alfonso, David 
Carrasco Torres, Felipe Javier 
Castelló Sáez, Alfredo 
Catalá Verdet, María José 
Cerdán Martínez, Ana María 
Chulvi Español, José 
Císcar Bolufer, José 
Climent González, Rafael 
Criado Gonzálbez, María de los Ángeles 
Davó Bernabeu, Naiara 
Del Pozo Querol, Eduardo 
Díaz González, Elisa 
Escrig Monzó, Sabina 
Esteve Aparicio, Carles 
Fernández García, Vicente  
Ferrer Matvieychuc, Graciela Noemí 
Ferri Fayos, Fran 
Gabarda Ortín, Cristina  
García Gomis, David 


